

For Official Use

English - Or. English

17 October 2024

**INTERNATIONAL TRANSPORT FORUM  
TRANSPORT MANAGEMENT BOARD**

**Cancels & replaces the same document of 17 October 2024**

**Group on Road Transport**

**Report of the REPUBLIC OF ARMENIA on Implementation of the Quality Charter**

**Appendix I:**

**Laws of the Republic of Armenia approved on 25 October 2023:**

- On amendments to the law “On Road Transport” (№AL-345-N)
- On amendment to the law “On notification of business activities” (№AL-346-N)
- On amendment to the code of the Republic of Armenia on administrative offences
- ON amendment to the law “On the State Duty Law”

This document amends the Application by the REPUBLIC OF ARMENIA  
ITF/TMB/TR(2016)3/ADD42/FINAL.

**JT03552242**

<b>Number</b>	ՅՕ-345-Ն	<b>Form</b>	Primary
<b>Type</b>	Law	<b>Status</b>	Effective
<b>Original source</b>	Single site 13 November 2023 to 26 November 2023 Official publication date 21 November 2023	<b>Adopted in</b>	Yerevan
<b>Receiving authority</b>	National Assembly of the Republic of Armenia	<b>Date adopted</b>	25 October 2023
<b>Signing authority</b>	President of the Republic of Armenia	<b>Date signed</b>	20 November 2023
<b>Ratification body</b>		<b>Date ratified</b>	
<b>Date entered into force</b>	1 December 2023	<b>Expiry date</b>	

**LAW OF THE REPUBLIC OF ARMENIA  
ON AMENDMENTS TO THE LAW "ON ROAD TRANSPORT"**

**Adopted on 25 October 2023**

**Article 1.** Article 4 of the Road Transport Law ՅՕ-233-Ն dated 5 December 2006 (hereinafter the Law), shall be supplemented with the following content:

"goodwill is a valuation made in business on the basis of qualities demonstrated in business, labour and professional relationships."

**Article 2.** Article 7 of the Law shall be supplemented with paragraphs 7 to 18 as follows:

"7. Organisations engaged in interstate freight transportation (excluding non-commercial transportation) in member states of the European Conference of Ministers of Transport (ECMT), using freight vehicles with a maximum permissible weight of 3.5 tonnes or more, must meet the requirements on goodwill, financial standing and relating to the transport manager stipulated by the Quality Charter for International Road Haulage Operations (hereinafter referred to as the Quality Charter).

8. Interstate carriers must appoint a person responsible for transport organisation and safety (hereinafter referred to as the transport manager). This person may also be the head of the organisation or an individual entrepreneur.

9. Transport managers must possess a certificate of professional competence, awarded on the basis of passing a theory examination. If a person has been in a managerial role at a road haulage organisation for the last ten consecutive years, the certificate of professional competence can be awarded without the need to pass the theory examination. The requirements

for professional competence and professional competence examinations, the form of the professional competence certificate and the procedure for issuing the certificate shall be approved by the Government of the Republic of Armenia.

10. Transport managers can organise the transportation process for up to four different organisations at the same time, as long as the total number of vehicles does not exceed 50. Where a transport manager organises the transportation process for just one organisation, there is no restriction on the number of vehicles.

11. Professional training for transport managers may be delivered by organisations that have been granted the right to engage in activities subject to notification of the authorised body in accordance with the requirements of the Republic of Armenia Law on Notification of Activities.

12. In accordance with the requirements of the Republic of Armenia Law on State Registration of Legal Entities, Separate Subdivisions, Institutions and Individual Entrepreneurs, an organisation engaged in interstate freight transportation in ECMT member states must be registered in the unified state register and have goodwill. The goodwill requirements for organisations from the Republic of Armenia engaged in interstate freight transportation in ECMT member states shall be established by the Government of the Republic of Armenia.

13. An organisation shall lose its goodwill if it is declared bankrupt by a court ruling or if the organisation or its transport manager is held criminally or administratively liable for violations related to transportation activities. The organisation's goodwill shall be restored if the administrative sanctions established for violations are fully completed or the criminal record is quashed or expunged in accordance with the procedure established by legislation.

14. The Government of the Republic of Armenia shall approve the list of violations related to transportation activities that result in the loss of goodwill.

15. In the event of loss of goodwill or financial standing, or violations of the requirements relating to transport managers, stipulated in Paragraph 7 of this article, the organisation's applications for interstate transportation permits shall be rejected and the ECMT permits issued to the organisation shall be suspended by the authorised body until the organisation corrects the violations.

16. Organisations engaged in interstate freight transportation are required to submit to the authorised body the information about the transport manager stipulated by the Quality Charter, including if there is a change of manager, within ten working days following conclusion of the transport manager's employment contract.

17. By 30 January each year, the organisation must submit to the authorised body the information stipulated by the Quality Charter about the fulfilment of financial standing requirements in the form of its annual financial statements for the most recent reporting year. If the assessment of the organisation's financial standing according to the annual financial statements for the most recent reporting year is not satisfactory in accordance with the financial standing requirements stipulated by the Quality Charter, the organisation's assets, working capital, corporate liability insurance and a bank guarantee may be taken into account as additional financial resources.

18. The process of passing professional competence examinations and issuing certificates of professional competence, set out in Paragraph 9 of this article, shall be organised by the authorised body."

**Article 3.** Article 28 of the Law shall be supplemented with paragraphs 4 to 6 as follows:

"4. Drivers of categories "C", "D", "CE", "DE", "C1E" and "D1E" engaged in interstate transportation on public roads must have a certificate of professional competence (CPC). Drivers must complete initial professional training and pass a professional competence examination to obtain a CPC. Drivers who hold a CPC must take a refresher course at least once every five years, and this must be noted on the CPC. The authorised body shall approve professional competence examinations and issue driver CPCs. The requirements for professional training for drivers engaged in interstate transportation, the procedure for passing professional competence

examinations and the requirements for CPCs shall be determined by the Government of the Republic of Armenia.

5. Professional refresher training for drivers of categories "C", "D", "CE", "DE", "C1E" and "D1E" who are engaged in interstate transportation on public roads may be provided by organisations that have been granted the right to engage in activities subject to notification to the authorised body in accordance with the Republic of Armenia Law on Notification of Activities.

6. Drivers must complete the first training course stipulated in Paragraph 4 of this article no later than five years after receiving the CPC.

#### **Article 4.**

1. This Law shall enter into force on the tenth day following the date of its official publication, except for paragraphs 7-10, 12-18, and paragraphs 4 and 6 supplementing Article 28, which shall enter into force on 1 January 2025. Paragraph 11 supplementing Article 7 and Paragraph 5 supplementing Article 28 shall enter into force six months after the entry into force of this Law.

2. Following adoption of this Law, the relevant secondary statutory instruments shall be adopted within one year of the entry into force of this Law.

**President of the Republic of Armenia**

**V. Khachaturyan**

**20 November 2023**

**ՌՕ-345-Ն**

**Official publication date: 21 November 2023**

Link to the document in the Republic of Armenia's legal information system:

<https://www.arlis.am/DocumentView.aspx?docid=185688>

<b>Number</b>	ՅՕ-346-Ն	<b>Form</b>	Primary
<b>Type</b>	Law	<b>Status</b>	Effective
<b>Original source</b>	Single site 13 November 2023 to 26 November 2023 Official publication date 21 November 2023	<b>Adopted in</b>	Yerevan
<b>Receiving authority</b>	National Assembly of the Republic of Armenia	<b>Date adopted</b>	25 October 2023
<b>Signing authority</b>	President of the Republic of Armenia	<b>Date signed</b>	20 November 2023
<b>Ratification body</b>		<b>Date ratified</b>	
<b>Date entered into force</b>	22 May 2024	<b>Expiry date</b>	

**LAW OF THE REPUBLIC OF ARMENIA  
ON AMENDMENT TO THE LAW “ON NOTIFICATION OF BUSINESS ACTIVITIES”**

**Adopted on 25 October 2023**

**Article 1.** Section 4. "Other activities" of Article 22 of the Law on Notification of Business Activities ՅՕ-120-Ն dated 13 November 2015 shall be supplemented with paragraphs 12 and 13 as follows:

"12.	Provision of professional training services for transport managers	Cabinet of Ministers	-	-
13.	Provision of professional training services for drivers engaged in interstate transportation on public roads	Cabinet of Ministers	-	-"

**Article 2.** This Law shall enter into force six months after its official publication.

**President of the Republic of Armenia  
V. Khachatryan  
20 November 2023  
ՅՕ-346-Ն**

**Official publication date: 21 November 2023**

Link to the document in the Republic of Armenia's legal information system:

<https://www.arlis.am/DocumentView.aspx?docid=185696>

<b>Number</b>	ՅՕ-347-Ն	<b>Form</b>	Primary
<b>Type</b>	Law	<b>Status</b>	Effective
<b>Original source</b>	Single site 13 November 2023 to 26 November 2023 Official publication date 21 November 2023	<b>Adopted in</b>	Yerevan
<b>Receiving authority</b>	National Assembly of the Republic of Armenia	<b>Date adopted</b>	25 October 2023
<b>Signing authority</b>	President of the Republic of Armenia	<b>Date signed</b>	20 November 2023
<b>Ratification body</b>		<b>Date ratified</b>	
<b>Date entered into force</b>	1 December 2024	<b>Expiry date</b>	

**LAW OF THE REPUBLIC OF ARMENIA  
ON AMENDMENT TO THE CODE OF THE REPUBLIC OF ARMENIA ON ADMINISTRATIVE  
OFFENCES**

**Adopted on 25 October 2023**

**Article 1.** Article 137.8 of the Code of Administrative Offences of the Republic of Armenia dated 6 December 1985 shall be supplemented with paragraphs 11 to 13 as follows:

"11. Failure of an organisation engaged in interstate freight transportation to provide the authorised body with the information about the transport manager stipulated in the Quality Charter, including if there is a change of manager, or about the financial standing of the organisation

shall result in a fine amounting to 50 times the established minimum wage.

12. Violation of the requirements relating to the transport manager in accordance with the Quality Charter by organisations engaged in interstate freight transportation (excluding non-commercial transportation) in member states of the European Conference of Ministers of Transport (ECMT) using freight vehicles with a maximum permitted weight of 3.5 tonnes or more shall result in a fine amounting to 50 times the established minimum wage.

13. Violation of the requirements established by the legislation of the Republic of Armenia related to transportation activities shall result in a fine amounting to 100 times the established minimum wage to be paid by the organisation, and a fine amounting to 50 times the established minimum wage to be paid by the transport manager."

**Article 2.** This Law shall enter into force on the tenth day following the date of its official publication.

**President of the Republic of Armenia  
V. Khachatryan  
20 November 2023  
ՅՕ-347-Ն**

**Official publication date: 21 November 2023**

Link to the document in the Republic of Armenia's legal information system:

<https://www.arlis.am/DocumentView.aspx?docid=185697>

<b>Number</b>	ՅՕ-348-Ն	<b>Form</b>	Primary
<b>Type</b>	Law	<b>Status</b>	Effective
<b>Original source</b>	Single site 13 November 2023 to 26 November 2023 Official publication date 21 November 2023	<b>Adopted in</b>	Yerevan
<b>Receiving authority</b>	National Assembly of the Republic of Armenia	<b>Date adopted</b>	25 October 2023
<b>Signing authority</b>	President of the Republic of Armenia	<b>Date signed</b>	20 November 2023
<b>Ratification body</b>		<b>Date ratified</b>	
<b>Date entered into force</b>	1 December 2024	<b>Expiry date</b>	

**LAW OF THE REPUBLIC OF ARMENIA  
ON AMENDMENT TO THE LAW OF THE REPUBLIC OF ARMENIA “ON THE STATE DUTY  
LAW”**

**Adopted on 25 October 2023**

**Article 1.** Article 20 of the State Duty Law ՅՕ-186 dated 27 December 1997 shall be supplemented with paragraphs 63 to 66 as follows:

"63. For conducting the professional competence examination for a transport manager 15 times the basic duty rate

64. For issuing a professional competence certificate to a transport manager 5 times the basic duty rate

65. For conducting a professional competence examination for drivers of categories "C", "D", "CE", "DE", "C1E" and "D1E" 15 times the basic duty rate

For issuing a certificate of professional competence to drivers of categories "C", "D", "CE", "DE", "C1E" and "D1E" 5 times the basic duty rate."

**Article 2.** Paragraph 1 of Article 20.1 of the Law shall be supplemented with paragraphs 18 and 19 as follows:

"18. For the provision of professional training services for transport managers, annually 100 times the basic duty rate



19. For the provision of professional training services for drivers engaged in interstate transportation on public roads, annually 100 times the basic duty rate”

**Article 3.** This Law shall enter into force on the tenth day following the date of its official publication, with the exception of Article 2 of this Law, which shall enter into force six months after its official publication.

**President of the Republic of Armenia**  
**V. Khachaturyan**  
**20 November 2023**  
**ՌՕ-348-Ն**

Official publication date: 21 November 2023

Link to the document in the Republic of Armenia’s legal information system:  
<https://www.arlis.am/DocumentView.aspx?docid=185687>

*Russian original*

<b>Номер</b>	ՅՕ-345-Ն	<b>Вид</b>	Основной
<b>Тип</b>	Закон	<b>Статус</b>	Действует
<b>Первоисточник</b>	Единый сайт 2023.11.13-2023.11.26 День официального опубликования 21.11.2023	<b>Место принятия</b>	Ереван
<b>Принимающий орган</b>	Национальное собрание РА	<b>Дата принятия</b>	25.10.2023
<b>Подписывающий орган</b>	Президент РА	<b>Дата подписания</b>	20.11.2023
<b>Орган ратификации</b>		<b>Дата ратификации</b>	
<b>Дата вступления в силу</b>	01.12.2023	<b>Дата утери силы</b>	

**ЗАКОН  
РЕСПУБЛИКА АРМЕНИЯ**

**О ВНЕСЕНИИ ДОПОЛНЕНИЙ В ЗАКОН  
«ОБ АВТОМОБИЛЬНОМ ТРАНСПОРТЕ»**

**Принят 25 октября 2023 года**

**Статья 1.** Дополнить новым понятием статью 4 Закона ՅՕ-233-Ն "Об автомобильном транспорте" от 5 декабря 2006 года (далее - Закон) следующим содержанием:

"деловая репутация - оценка в сфере бизнеса, присуждаемая в результате проявляемых качеств в предпринимательской деятельности, трудовых и профессиональных отношениях".

**Статья 2.** Статью 7 Закона дополнить частями 7-18 следующего содержания:

"7. Организации, осуществляющие межгосударственные грузовые перевозки (за исключением некоммерческих перевозок) в государства-участницы Европейской конференции министров транспорта (ЕКМТ) грузовыми транспортными средствами с максимально разрешенной массой 3,5 тонны и более, должны соответствовать требованиям по деловой репутации, финансовому положению и требованиям, предъявляемым к менеджеру по перевозкам, предусмотренные Хартией качества Международных автомобильных перевозок грузов (далее Хартия качества).

8. Перевозчик в сфере межгосударственных перевозок обязан назначить лицо, ответственное за организацию и безопасность перевозки (далее - менеджер по

перевозкам), которым может быть также руководитель организации или индивидуальный предприниматель.

9. Менеджер по перевозкам должен иметь сертификат, подтверждающий профессиональную квалификацию, который выдается по результатам положительного теоретического экзамена. Сертификат, подтверждающий профессиональную квалификацию лиц, имеющих управленческий опыт последних 10 лет подряд в организациях грузоперевозок, выдается без сдачи теоретического экзамена. Требования к профессиональной квалификации и экзаменам по профессиональной квалификации, форму сертификата профессиональной квалификации и порядок его выдачи утверждаются Правительством Республики Армения.

10. Менеджер по перевозкам может организовывать процесс перевозки до четырех различных организаций одновременно, если общее количество их транспортных средств не превышает пятидесяти единиц. Если менеджер по перевозкам организует перевозочный процесс только одной организации, количество транспортных средств не ограничивается.

11. Профессиональную подготовку менеджеров по перевозкам могут осуществлять организации, получившие право заниматься деятельностью, подлежащей уведомлению уполномоченного органа в соответствии с требованиями Закона Республики Армения "Об уведомлении об осуществлении деятельности".

12. В соответствии с требованиями Закона Республики Армения "О государственной регистрации юридических лиц, обособленных подразделений, учреждений и индивидуальных предпринимателей" организация, осуществляющая межгосударственные грузоперевозки в государства-участницы ЕКМТ, должна быть зарегистрирована в едином государственном реестре и иметь деловую репутацию. Требования к деловой репутации организаций Республики Армения, осуществляющих межгосударственные грузоперевозки в государства-участницы ЕКМТ, устанавливаются Правительством Республики Армения.

13. Организация теряет деловую репутацию, если она признана банкротом по решению суда либо организация или ее менеджер по перевозкам привлечены к уголовной или административной ответственности за нарушения, связанные с перевозочной деятельностью. Деловая репутация организации восстанавливается в случае завершения исполнения установленных за нарушения административных взысканий либо погашения или устранения судимости в порядке, установленном законодательством.

14. Правительство Республики Армения утверждает перечень нарушений, связанных с перевозочной деятельностью, приводящих к утере деловой репутации.

15. В случае утраты деловой репутации, финансового состояния и нарушения требований, предъявляемых к менеджеру по перевозкам, предусмотренных частью 7 настоящей статьи, заявки организации на получение разрешений на межгосударственные перевозки отклоняются, а выданные организации разрешения ЕКМТ приостанавливаются уполномоченным органом до устранения нарушений организацией.

16. Организация, осуществляющая межгосударственные грузоперевозки, обязана представить в уполномоченный орган предусмотренную Хартией качества информацию о менеджере по перевозкам, в том числе о его изменении, в течение десяти рабочих дней после заключения трудового договора с менеджером по перевозкам.

17. До 30 января каждого года организация представляет в уполномоченный орган предусмотренную Хартией качества информацию о выполнении требований к финансовому состоянию в формате годового баланса за последний отчетный год. Если в рамках предусмотренных Хартией качества требований к финансовому состоянию оценка

финансового состояния организации по годовому балансу за последний отчетный год не удовлетворительна, то в качестве дополнительных финансовых средств могут быть учтены активы организации, оборотный капитал, страхование ответственности деятельности организации, а также банковская гарантия.

18. Процесс сдачи профессиональных квалификационных экзаменов и выдачи сертификатов о профессиональной квалификации, определенных частью 9 настоящей статьи, организует уполномоченный орган.»

**Статья 3.** Статью 28 Закона дополнить частями 4-6 следующего содержания:

"4. Водители категорий «С», «D», «СЕ», «DE», «С1Е» и «D1Е», осуществляющие межгосударственные перевозки автотранспортными средствами общего пользования, должны иметь свидетельство о профессиональной квалификации (далее СПК). Для получения СПК водители должны пройти начальную профессиональную подготовку и сдать экзамен на профессиональную квалификацию. Водители, имеющие СПК, должны проходить курс профессиональной переподготовки не реже одного раза в пять лет, о чем должно быть отмечено в СПК. Принятие экзаменов по профессиональной квалификации и выдача СПК водителю осуществляется уполномоченным органом. Требования к профессиональной подготовке водителей, осуществляющих межгосударственные перевозки, порядок сдачи профессиональных квалификационных экзаменов и требования к СПК определяются Правительством Республики Армения.

5. Деятельность по профессиональной переподготовке водителей категорий "С", "D", "СЕ", "DE", "С1Е" и "D1Е", осуществляющих межгосударственные перевозки автотранспортным средством общего пользования, может осуществляться в соответствии с Законом Республики Армения «Об уведомлении об осуществлении деятельности» организациями, получившие право заниматься деятельностью, подлежащей уведомлению уполномоченному органу.

6. Водитель обязан пройти первый курс обучения, предусмотренный частью 4 настоящей статьи, не позднее пяти лет после получения СПК.

#### **Статья 4.**

1. Настоящий Закон вступает в силу на десятый день следующий за днем его официального опубликования, за исключением частей 7-10, 12-18, и частей 4 и 6, дополняющих статью 28, которые вступают в силу с 1 января 2025 года, а дополняемые в статью 7 часть 11 и статью 28 часть 5 вступает в силу по истечении шести месяцев после вступления в силу настоящего Закона.

2. После принятия настоящего Закона соответствующие подзаконные нормативные правовые акты принимаются в течение одного года после вступления в силу настоящего Закона.

**Президент РА**  
**20 ноября 2023 года**  
**ՂՕ-345-Ն**

**В. Хачатурян**

**Дата официального опубликования: 21 ноября 2023 года**

Ссылка на документ в системе правовой информации РА:

<https://www.arlis.am/DocumentView.aspx?docid=185688>

<b>Номер</b>	ՀՕ-346-Ն	<b>Вид</b>	Основной
<b>Тип</b>	Закон	<b>Статус</b>	Действует
<b>Первоисточник</b>	Единый сайт 2023.11.13-2023.11.26 День официального опубликования 21.11.2023	<b>Место принятия</b>	Ереван
<b>Принимающий орган</b>	Национальное собрание РА	<b>Дата принятия</b>	25.10.2023
<b>Подписывающий орган</b>	Президент РА	<b>Дата подписания</b>	20.11.2023
<b>Орган ратификации</b>		<b>Дата ратификации</b>	
<b>Дата вступления в силу</b>	22.05.2024	<b>Дата утери силы</b>	

**ЗАКОН  
РЕСПУБЛИКА АРМЕНИЯ  
О ВНЕСЕНИИ ДОПОЛНЕНИЙ В ЗАКОН «ОБ УВЕДОМЛЕНИИ ОБ ОСУЩЕСТВЛЕНИИ  
ДЕЯТЕЛЬНОСТИ»**

**Принят 25 октября 2023 года**

**Статья 1.** Дополнить раздел «4. «Другие виды деятельности» статьи 22 Закона ՀՕ-120-Ն «Об уведомлении об осуществлении деятельности» от 13 ноября 2015 года пунктами 12 и 13 следующего содержания:

«12.	Предоставление услуг по профессиональной подготовке менеджеров по перевозкам	КМ	-	-
13.	Предоставление услуг по профессиональной подготовке водителей, осуществляющих межгосударственные перевозки автомобильным транспортом общего пользования.	КМ	-	-»

**Статья 2.** Настоящий закон вступает в силу через шесть месяцев после его официального опубликования.

**Президент РА  
20 ноября 2023 года  
ՀՕ-346-Ն**

**В. Хачатурян**

Дата официального опубликования: 21 ноября 2023 года  
Ссылка на документ в системе правовой информации РА:  
<https://www.arlis.am/DocumentView.aspx?docid=185696>

<b>Номер</b>	ՅՕ-347-Ն	<b>Вид</b>	Основной
<b>Тип</b>	Закон	<b>Статус</b>	Действует
<b>Первоисточник</b>	Единый сайт 2023.11.13-2023.11.26 День официального опубликования 21.11.2023	<b>Место принятия</b>	Ереван
<b>Принимающий орган</b>	Национальное собрание РА	<b>Дата принятия</b>	25.10.2023
<b>Подписывающий орган</b>	Президент РА	<b>Дата подписания</b>	20.11.2023
<b>Орган ратификации</b>		<b>Дата ратификации</b>	
<b>Дата вступления в силу</b>	01.12.2024	<b>Дата утери силы</b>	

**ЗАКОН  
РЕСПУБЛИКИ АРМЕНИЯ  
О ВНЕСЕНИИ ДОПОЛНЕНИЙ В КОДЕКС ОБ АДМИНИСТРАТИВНЫХ  
ПРАВОНАРУШЕНИЯХ**

**Принят 25 октября 2023 года**

**Статья 1.** Статью 137.8 Кодекса об административных правонарушениях Республики Армения от 6 декабря 1985 года дополнить частями 11-13 следующего содержания:

"11. Непредоставление в уполномоченный орган организацией, осуществляющей межгосударственные грузоперевозки, предусмотренной Хартией качества информации о менеджере по перевозкам, в том числе о его смене, и о финансовом состоянии организации:

влечет наложение штрафа в размере 50-кратного установленного минимального размера оплаты труда.

12. Нарушение требований, предъявляемых к менеджеру по перевозкам в соответствии с Хартией качества, организациями, осуществляющими межгосударственные грузовые перевозки (за исключением некоммерческих перевозок) в государства-участницы Европейской конференции министров транспорта (ЕКМТ), грузовыми ТС с максимально разрешенным весом 3,5 тонны и более:

влечет наложение штрафа в размере 50-кратного установленного минимального размера оплаты труда.

13. Нарушение требований, установленных законодательством Республики Армения, связанных с транспортной деятельностью:

влечет наложение штрафа на организацию в размере 100-кратного установленного минимального размера оплаты труда, а на менеджера по перевозкам - в размере 50-кратного установленного минимального размера оплаты труда».

**Статья 2.** Настоящий Закон вступает в силу на десятый день, следующий за днем его официального опубликования.

**Президент РА**  
**20 ноября 2023 года**  
**ՉՕ-347-Ն**

**В. Хачатурян**

Дата официального опубликования: 21 ноября 2023 года

Ссылка на документ в системе правовой информации РА:  
<https://www.arlis.am/DocumentView.aspx?docid=185697>

<b>Номер</b>	ՅՕ-348-Ն	<b>Вид</b>	Основной
<b>Тип</b>	Закон	<b>Статус</b>	Действует
<b>Первоисточник</b>	Единый сайт 2023.11.13-2023.11.26 День официального опубликования 21.11.2023	<b>Место принятия</b>	Ереван
<b>Принимающий орган</b>	Национальное собрание РА	<b>Дата принятия</b>	25.10.2023
<b>Подписывающий орган</b>	Президент РА	<b>Дата подписания</b>	20.11.2023
<b>Орган ратификации</b>		<b>Дата ратификации</b>	
<b>Дата вступления в силу</b>	01.12.2024	<b>Дата утери силы</b>	

**ЗАКОН  
РЕСПУБЛИКИ АРМЕНИЯ  
О ВНЕСЕНИИ ДОПОЛНЕНИЙ В ЗАКОН «О ГОСУДАРСТВЕННОЙ ПОШЛИНЕ»**

**Принят 25 октября 2023 года**

**Статья 1.** Статью 20 Закона ՅՕ-186 "О государственной пошлине" от 27 декабря 1997 года дополнить пунктами 63-66 следующего содержания:

«63. За проведение экзамена по профессиональной квалификации менеджера по перевозкам	15-кратный размер базовой пошлины
64. За выдачу сертификата профессиональной квалификации менеджера по перевозкам	5-кратный размер базовой пошлины
65. За проведение экзамена по профессиональной квалификации водителей категорий «С», «D», «СЕ», «DE», «С1Е» и «D1Е»	15-кратный размер базовой пошлины
За выдачу сертификата профессиональной квалификации водителям категорий «С», «D», «СЕ», «DE», «С1Е» и «D1Е»	5-кратный размер базовой пошлины»

**Статья 2.** Часть 1 статьи 20.1 Закона дополнить пунктами 18 и 19 следующего содержания:



«18. На оказание услуг по профессиональной подготовке менеджеров по перевозкам, ежегодно	100-кратный размер базовой пошлины
19. На оказание услуг по профессиональной подготовке водителей, осуществляющих межгосударственные перевозки автомобильным транспортом общего пользования, ежегодно	100-кратный размер базовой пошлины

**Статья 3.** Настоящий Закон вступает в силу на десятый день, следующий за днем его официального опубликования, за исключением статьи 2 настоящего Закона, которая вступает в силу через шесть месяцев после его официального опубликования.

**Президент РА**  
**20 ноября 2023 года**  
**ՀՕ-348-Ն**

**В. Хачатурян**

Дата официального опубликования: 21 ноября 2023 года

Ссылка на документ в системе правовой информации РА:  
<https://www.arlis.am/DocumentView.aspx?docid=185687>